

Full Papers

新颖有机/无机杂化配位聚合物[(DBU-H)(PbI₃)_n]的合成、晶体结构和量子化学研究

李浩宏¹, 陈之荣^{*a}, 李俊钱^{a,b}, 黄长沧¹, 肖光参³, 胡晓琳¹, 赵斌¹, 肖伏贤¹

¹福州大学化学化工学院, 福州, 福建, 350002

²结构化学国家重点实验室, 中国科学院福建物质结构研究所, 福州, 福建, 350002

³福州大学测试中心, 福州, 福建, 350002

收稿日期 2004-12-16 修回日期 2005-6-3 网络版发布日期 接受日期

摘要 在室温, pH 值6.0条件下由DBU与PbI₂自组装反应合成得到一种新颖有机/无机杂化配位聚合物[(DBU-H)(PbI₃)_n]

(DBU=1,8-二氮杂双环[5,4,0]-7-十一烯), 并用单晶X射线衍射方法确定其结构。该化合物属于单斜晶系, 空间群P2₁/c, 晶体学参数: $a = 1.1940(2)$, $b = 1.7409(4)$, $c = 0.81347(16)$

nm, $\beta = 100.32(3)^\circ$, C₉H₁₇N₂I₃Pb, $M_r = 741.15$, $V = 1.6635(6)$

nm³, $Z = 4$, $D_c = 2.959 \text{ g/cm}^3$, $F(000) = 1304$, $\mu(\text{Mo K}\alpha) = 15.687 \text{ mm}^{-1}$, $R_1 = 0.0389$,

$wR_2 = 0.0635$ 。结构解析表明, 单胞中包含由扭曲PbI₆八面体共面形成的(PbI₃)_n⁻无限链及质子化的(DBU-H)

⁺阳离子。无机链和(DBU-H)⁺阳离子通过静电作用结合在一起形成有机/无机杂化结构。依据晶体结构数据, 采用G03程序在DFT/B3LYP水平上计算了标题化合物的电子结构。

关键词 [有机/无机杂化](#), [模板合成](#), [铅\(II\)聚合物](#), [量子化学计算](#)

分类号

Novel Organic-inorganic Hybrid Coordination Polymer [(DBU-H)(PbI₃)_n]: Synthesis,

Crystallographic Structure and Quantum Chemical Investigation

LI Hao-Hong¹, CHEN Zhi-Rong^{*1}, LI Jun-Qian^{1,2}, HUANG Chang-Cang¹, XIAO Guang-Can¹, HU Xiao-Lin¹, ZHAO Bin¹, XIAO Fu-Xian¹

¹College of Chemistry and Chemical Engineering, Fuzhou University, Fuzhou, Fujian 350002, China

²State Key Laboratory of Structural Chemistry, Fujian Institute of Research on the Structure of Matter, The Chinese Academy of Sciences, Fuzhou, Fujian 350002, China

³Center of Analysis and Measurement, Fuzhou University, Fuzhou, Fujian 350002, China

Abstract The coordination polymer [(DBU-H)(PbI₃)_n] (DBU = catena-(1,8-diazabicyclo[5,4,0]-undec-7-ene) was synthesized by self-assembly reaction of DBU and PbI₂ at room temperature with pH = 6.0 and structurally characterized by means of X-ray single crystal diffraction. It crystallizes in monoclinic system with space group P2₁/c and crystal parameters $a = 1.1940(2) \text{ nm}$, $b = 1.7409(4) \text{ nm}$, $c = 0.81347(16) \text{ nm}$, $\beta = 100.32(3)^\circ$, chemical formula C₉H₁₇N₂I₃Pb and $M_r = 741.15$, $V = 1.6635(6) \text{ nm}^3$, $Z = 4$, $D_c = 2.959 \text{ g/cm}^3$, $F(000) = 1304$, $\mu(\text{Mo K}\alpha) = 15.687 \text{ mm}^{-1}$, the final $R = 0.0389$ and $wR = 0.0635$ for 2279 observed reflections with $I > 2\sigma(I)$. Structure analysis shows that the inorganic anion chain consists of distorted PbI₆ octahedra, which shares the same faces with adjacent PbI₆ units to form one-dimensional infinite chains along the c -axis. Anion chains are surrounded by protonated (DBU-H)⁺ cations. Anion chains and cations are in combination with each other by static attracting forces in the crystal to form so-called organic-inorganic hybrid structure. According to the crystal structure data, quantum chemical calculation with DFT at B3LYP level was used to reveal the electronic structure of title compound.

Key words [organic-inorganic hybrid](#) [template synthesis](#) [lead\(II\) iodide](#) [quantum chemical calculation](#)

DOI:

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(0KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“有机/无机杂化, 模板合成, 铅\(II\)聚合物, 量子化学计算”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [李浩宏](#)
- [陈之荣](#)
- [a](#)
- [李俊钱a](#)
- [b](#)
- [黄长沧](#)
- [肖光参](#)
- [胡晓琳](#)
- [赵斌](#)
- [肖伏贤](#)